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Cap Vermell ofereix 
les seves planes per a 
difondre qualsevol opi- · 
nió, notícia o ;xafardeig 
que valgueu for. 

· Si teniu;res a dir 
dels'. comentaris publi
cats;·· teniu a la vostra 
disposició les planes 
d'opinió i cartes al di-
rector . · _ ~. , 

Dipòsit legal 
1197/80 

hnprès a 
Blanc i Llis 
Cala Rajada 

Editorial 2 

Portal et 

Enmig del clima de festa i distensió propi del mes d'agost, dues profanacions 
consecutives del temple parroquial de Cala Rajada vingueren a trasbalsar l'ànim 
dels cala-rajaders i de molts dels estiuejants habituals. Primer la imatge del Sant 
Crist dels Pescadors i després la de la Verge del Carme, i fins i tot la pedra de 
l'altar, reberen l'escomesa de qui, des de la més absoluta irràcionalitat, gosà 
d'ateiJlptar contra dos dels símbols més significatius de la iconografia religiosa 
del poble. Els mals són considerables, evidentment, però el dany material no és, 
ni de bon tros, el més important que s'ha infligit amb aquests actes vandàlics; el 
mal més gran ha afectat els sentiments de tota una col·lectivitat. 

A banda de· la religiositat de cadascú i dt: la seva fe o adscripció religiosa 
concreta, i també sense entrar a considerar el valor artístic dels béns afectats, 
és ben cert que l'església de Cala Rajada, i en •especial les imptges destrossades, 
constitueixen un referent que va més enllà de l'aspecte confessional. Precisament 
aquest mateix mes d'agost, per Sant Roc, s'havia celebrat el cinquantenari de la 
bendició del temple, en una celebració multihJdinària on s'hi barrejaren tors els 
aspectes que ens han anat conformant com a poble. I és que aquesta església, 
que molts recordam quan i com va néixer, constitueix un dels espais més 

I . 

significatius de la idiosincrc'tsüi del poble. 
Ara, el mal ja està fet i, a més de les lamentacions que s'han deixat sentir 

des de tots els racons i des de tots els estaments i institil~tons, és arribada l'hora 
de prendre les mes:;p:.es_ que calguin per tal que fets d'c/qu~sta naturalesa no es 
puguin repetir. D'?!tgzma mcinera, si. de tan lamentalj/es esdeveniments se'n pot 
extreure alguna lt(çó positiva, àquesta és la de là necessitat de millorar els 
sistemes de segur<:tat del patrimoni artístic de molts ~ de temples, fins avui 
pràcticament inexistents. La dispersió d'aquest patrimoni encara el fa més 
vulnerable, i per tant, amb més motiu, s'han d'adoptar mesures mínimes per a la 
seva preservació, per més que això suposi una inversió imprescindible. 

I és l'hora, també, , de deixqr passar un temps pmdenciql et fi que els ànims 
s 'asse~;.~nin i se superin visceralitats de primera hora gu~. no :/J.oden dur res de bo. 
.!Cal re~erar la fe en els òrgans de jÜsíicia t deixar . qÜe . ~questa actui: No hem 
'd'ob-lidar, però, tampoc no hem de' deixar que en el nostre cor s'hi congrtm 
sentiments de venjança que res tenen a veure amb els sentiments cristians. 
Afortunadament, les paraules dels representants de la parròquia i de la diòcesi 
han coincidit en una mateixa direcció: la del perdó. . 

"Cap Vermell". al mateix temps que deplora els fets esmentats, fa una crida 
a la consciència de qui. creient atemptar contra unes imatges religioses, no fa 
sinó agredir els sentiments de tot un poble. Som dels qui perdonam, però també 
dels qui no oblidam. 
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Plaça 
des 

Sitjar 

Atemptat 
Com recollim en el Portal et, els dies 

20 i 30 d'agost, eltempleparroquial de Cala 
Rajada va patir sengles atemptats contra el 
seu patrimoni artístic. En concret, foren el 
Sant Crist dels Pescadors i la imatge de la 
patrona, la Verge ut:l Canne, els que foren 
atacats. Però mentre el primer, una talla de 
fusta, sembla recuperable, no es pensa el 
mateix en el segon cas, en tractar -se d'una 
obra de marbre quequedàmoltmalmesa. De 
retop, també quedà totalment destruïda la 
pedra de l'altar, mab la qual cosa els danys 
purament materials són molt quantiosos. 

El mateix dia del segons d'aquests 
estralls, la policia va procedir a la detenció 
d'un transcendit 

les motivaciions que l'haurien menat a 
cometre uns actes d'aquesta naturalesa. 
Ara s'està a l'espera de la decisió judicial de 
processar aquesta persona, per més que la 
parròquiadeCalaRaj~dajahamanifestatla 

seva decisió de no personar-se com a 
acusació particular. 

En els primers dies, els ànims de la 
gent del poble anaven molt alçurats i farcits 
de manifestacions exacerbades. Ara, passat 
un temps, aquests ànims s'estan asserenant 
is'esperaquesiguilajustícialaquedetermini 
la culpabilitat o la innocència del principal 
implicat. El mateix rector de la parròquia, 
Joan Simonet, va acompanyar el pressumpte 
autor dels fets a un psicòleg, a fi que es 
posàs en tractament. 

~~ Un altre 
Un altre atemptat, 

aquest contra el patrimoni 
natural, es va produir cap a 
finals d'agost a una zona 
verda pública d'es 
Provençals. Una empresa 
constructor~, que duu a 
terme obres en els voltants, 
va envair l'esmentada zona, 
la qual va emprar com a 
improvisat magatzem per 
al seu material: grava, 
blocs, ciment, màquines, 
etc., i tot transportat 
mitjançantvehicles de gran 

tonatgequevarenfermalbé bona part de la 
vegetació •del solar. Aquests fets foren 
denunciats pel regidor delPSM, Felip Este
va, i dels mateixos n'aixecareM informe tant 
el celador d'obres de l'Ajuntament com el 
tècnic de mediambient. Ara s'ha obert un 
e:-..-pedient a l'empresa responsable, per a 
detenninar-ne les responsabilitats i els 
danys causats. 

Donants de sang 
En les seves habituals visites al 

nostre poble, el Banc de Sang de les Balears 
va recollir les següents donacions: 

Cala Rajada: 
80 oferiments 
57 donacions 
23 rebuigs 

9 donants nous 
Capdepera: 

86 oferiments 
66 donacions 
10rebuigs 
10 donants nous 

En nom de la Germandat de Donants 
de Sang de Mallorca, el seu representant, 
Àngel Salomon vol agrair la massiva 
assistència de donants, tant a Capdepera 
com a Cala Rajada, els passats dies 21 i 3 1 
d'agost. alhora que espera seguir comptant 
amb la seva coHaboració. 

Punt i final 
Amb els fosc artificials. amollats 

com sempre des del Castell, el dia 2 7 d'agost 
es posà punt i final al llarg periple de festes 
d'estin, tot i que enguany el programa s'ha 
escurçat una mica. 

La valoració global que n'hem de fer 
és força positiva, i el nivell de participació 
n'és la millor mostra. S'han mantingut els 
actes més emblemàtics i populars (carreres 
de cavalls, roc-xop,berbenes, sopar a la 
fresca, correfocs, concurs de paelles, etc.); 
se n'hi han introduït de nous, amb desigual 
fortuna (home-dona de ferro, revista, cine
maalafresca ... ); i n'ha desaparegut qualcun 
(jocs platgístics). 

Un aspecte molt comentat va ser el 
mateix programa festiu que, com sempre, 
cercà l'originalitat i la sorpresa. La idea ens 
va semblar brillant i plena de sentit de 
l'humor, però ... també un pèl narcisista, amb 
la comissió de festes mirant -seelllombrigol. 
I encara ens va semblar, a força de voler 
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jugarambelsnomsilesparaules, una mica 
conñts, fins al punt que es feia difícil, en 
molts de casos, identificar qui actuava o 
qui deixava de fer -ho. Amb el resum de les 
primeres pàgines una mica més complet 
s'hauria pal·liat aquest defecte. · 

En tot cas, enhorabona a tots els 
qui, un any més, han fet possibles unes 
festes tan dinàmiques. Sabent com sabem 
la feina que això dur, no podem fer sinó 
donar les gràcies a la Comissió. Per molts 
d'anys. 

Teatre 
L'espera continua ... 

Pesca 
Un cop acabada la temporada de 

llagosta, els llaüts ja han desamtat i una 
bona pa11 s'apressen a preparar la tempo
rada dc llampuga. El moll, a finals d'agost 
i començaments de setembre, ha estat una 
casa en obres, ple de pedres de marès, 
mitjançant les quals s'han anat calant els 
capcers per a la pesca d'aquesta espècie 
que, cada any a Ja tardor, visita les nostres 
costes. Dels resultats, ja en donarem 
compte. 

D'altra banda, pcrprimera vegada, 
enguany s'ha experimentat una veda en la 
pesca del raor i del verderol, dues espècies 
que, tot sigui dit, són més cobidiciades 
pels pescadors e~portius que pels 
professionals. Aquests en passen 
olímpicament 

Tren 
Els llogaters del Consolat de Mar 

semblen tenir clara tina nova concepció 
de les comunicacions terrestres per a 
Mallorca, que posa l'èmfasi èn el transport 
públic, an1b el fren com a primera gran 
possibilitat. Però, malgrat aquesta. 
sensibilitat del Govern de les Illes Balears, 
la gent que en els últims anys ha encapçalat 
les manifestacions a favor del tren per a la 
nostra comarca, amb els JQvcs dc Llevant 
al capdavant, ens tomen a convocar a la 
ja tradicional caminada en reivindicació 
d'aquest mitjà. És evident que, enguany 
aquest encontre tendrà ml caràcter més 
lúdic que mai, des de la convicció que el 
tren, ben aviat, tomarà a circular fins a 
Manacor, primer, i fins a Artà, després. Es 
tracta, ara, de reivindicar que la línia 
s'extenguifins a Capdepera i CalaRajatla, 

cosa que el Govern té en estudi. 
AixL doncs, el proper dia l 

d'octubre ens tomarem a posar les cames 
al coll i, amb sortida de Cala Rajada, a les 
8'30 hores, anirem fins a son Carrió, que 
enguany serà el punt de trobada, passat 
per Capdepera, Artà i son Servera· allà 
ens trobarem amb els caminaries 
procedents dc Petra. Manacor i Sant Lloreç 

Curs 

A l'hora cl'c~criure aquestes 
pàgines, h:s es¡,;ules del municipi bullen 
cl'activitat, pertal d'endegar un nou curs 
escolar. Les novetats més significatives 
es presenten, en principi, en el centre de 
s'Auba: aquest centre, després de cinc 
anys sota la direcció de Xisco Fuster, 
passa a ser regit per Antònia Tur; d'altra 
banda, comptarà amb Ull nou ascensor, 
que haurà de facilitar la mobilitat dels 
discapacitats físics: així mateix, és 
significatiu l'augment de matricula en 
aquesta escola. Pel que fa a s'Alzinar, no 
lú ha novetats importants, a banda que la 
matricula també augrncnta; aquesta escola 
encara no té enllestit làscensor que s'hi 
estàinstal·lant,peròesconfiaquefuncioni 
abans de final d'any. De la seva banda, 
_l'IES de Capdepera escomet un nou curs 
amb problemes de manca d'aules i de 
professorat, que s'està intentat solucio
nar a marxes força_des. 

Doblers 
I encara que no tengui molt a veure 

amb el tema estrictament educatiu, podem 
afegir que les associacions de pares i 
mares de l'Institut i de s'Alzinar -com el 
club esportiu Escolar- hauran arreplegat 
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al voltant d' 1.200. 000 pessetes cadascuna. 
provinents dels beneficis de l'explotació 
dels bars de les festes. Una bona 
espipellada que es van guanyar suant la 
cansalada i que no els hem de plànyer. 
Com a cloenda d'aquestes activitats, el 
passat dia 9 es va fer una festa, en el 
gimnàs dc s'Alzinar, amb un menú 
confeccionat pel gran cuiner Pau Vidal i la 
participació musical del Moments Trio. 

Pàrquing 
Entre les solucions 

que s'estudien per a 
solucionar els 
problemes de trànsit 
del municipi. s'hi 
troba la creació dc 
noves places dc 
d'aparcament al nucli 
urbà dc Cala Rajada. 
En aquest sentit, creix 
l'opció dc la creació 
d'un pàrquing 
soterrani a la plaça 
dels Pins. Després de 
l'experiència pel que 

. fa a actuacions en 
espais públics-plaça de l'Orient lamateixa 

' plaça dels Pins, sa Mcsquida ... -n'hi ha 
que tremolen pensant el que pot sortir. 

Estropeig 
L'agrupació local del PSM ha 

prcsentatunnoucxemplard' Estropeig, el 
seu full informatiu , dedicat 
monogràficamemnt a fer una "proposta 
pera l'ús racional del patrimoni immobiliari 
municipal", amb la idea d'obrirun debat i 
d'arribar a un consens amb les altres 
forces polítiques, sobre com optimitzar el 
patrimoni municipal, l'ús que se'ls hauria 
dc donar i com evitar el seu deteriorament. 
I tot amb la finalitat de millorar els serveis 
al ciutadà .. Curiosament, aquests dies es 
parla d'una proposta inclosa en aquest 
full, la construcció d'un pàrking soterrani 
a la plaça dels Pins 

Policia local. 
Ha pres possessió del càrrec el 

nou cap de la policia local , el menorquí 
Juan José lópez. En el proper número dc 
Cap Vermell us n'oíerirem una entrevista. 



agenda de la vila 

Concerts 

Cicle de concerts 
2,9,16 i 23 d'octubre 

El piano europeu: 1900-l91 O 
entrada gratuua 

Encontre de compositors 
Fundació ACA 

, 13 a 17 de novembre 

Cinema 

Fent Memòria 
Arxiu del so i de la imatge 
30 octubre i 16 novembrè 

Teatre 

¿ Quién teme a Virginia 
Wolf'? 

d'Edward Albee 
6 a 15 d'octubre 

Fi de partida 
de Samuel Beckett 

19 a 22 d'octubre 

Ses Presidentes 
de Wemer Schwab 

LA LLUNA DE TEATRE 
27 d'octubre a 12 novembre 

Qui hem de matar? 
de Brian Clernens/Dennis 

Spooner 
COMP ANYIAXECSCFORTEZA 
21 desembre a 28 gener 

~ d,e, juli.ot-
dia 1, Mercedes Nieto Martínez, de José i Mercedes 
dia 6, Ainoa Sierra Barriga, de Juan i Isabel Maria 
dia 17, Angel Salvador Santana de Arce, d'Angel i Maria Teresa 
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dia 23, Juan José i Rubén Hinchado Narciso, de Francisco i Aguasanta 
dia 31, Elena Salguero Pérez, de Femúni Asunción 

~d)~ 
dia 6, Christian Forona Serrano, de Manuel i Josefa 
dia 9, Josep Monjo Cursach, de Josep i Maria del Carme 
dia 10, José Manuel Serrano Alonso, de José i Encarnación 
dia 10, Daniel Gómez Lorente, de Francisco i Susana 
dia 19, Joan VicençSancho, de Joan i Angela 
dia 22, Ainoha Casas Haroun, de José Antonio i Verónica 
dia 23, Adrian Borboy Villalobos, de Miquel i Carmen Francisca 
dia 24, Jordi Pérez García, de Jorge i María del Carmen 
dia 27, Carmen Salazar Carrillo, de Miguel Angel i Barbara 

f'I.'UW d,e, juUoL 
dia 5, Manuel Foronda Puerta amb Josefa Serrano Vivo 
dia 22, Hayrettin Pür amb Barbara Mascaró Rufo 
dia 28 , Femando Fernandez Vargas amb Isabel Romero Salazar 

fiJ'UW d)~ 
dia 14, Rafael Moreno Pol amb Catalina Isabel Llabata Mas 
dia 20, Pedro Villalonga Massanet amb Meritxell Puche Serra 

v 
~ d,e,juUoL 

dia 6, Hans Heinrich Werner (1938) 
dia 11, Ma-Thelma Siekmann Tangaro (1968) 
dia 18, Antoni Alzina Alzina (1922) 
dia 20, Elena Anguita Gutiérrez (1914) 
illa 31, Manuel Jiménez Mellado (1928) 
dia 31, Herryk Bronislaw Ciagala (1952) 

fiJ'UW d)~ 
dia 6, Manfred Heinrich Nischke (1954) 
dia 7, Margalida Font Cullell (1913) 
dia 10, Maria Rechac Mas (1923) 
dia 30, Anna Schulz (1908) 
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Co-n;v~~

e11\.1 Roo 

- Roc, de cada any que passa em sent més vell i de 
cada vegada em costa més seguir el ritme frenètic de les 
festes. 

- Tomeu, acabes de dir una de les obvietats més 
faves de la història de l'univers universal. 

-No ho sé jo. A les berbenes sempre en veig que en 
.lloc de tornar vells sembla que tomen joves. N'hi ha que 
tenen més ballera cada any. 

- Sí, però després surten els bonys. El dilluns de 
festes, a ca'l metge hi fan coa. Els qui sí que hi han tomat 
joves i curros i alegres i contents i simpàtics i fantàstics, són 
els membres de la comissió de festes i membres de 
l'Ajutament. Al manco tal i com sortien en el programa. 
Jesú - - · · marxa! 

-D'això del programa, se n'hauria de parlar ... 
-No em diràs que no varen tenir una bona pensada. 

Quina idea més original. Talment l'"Hola", tu. 
- Sí que és cert. A mi, la idea també em va agradar. 

Ara, no em negaràs que esbrinar qui actuava, quan actuava 
i on actuava, no fos una tasca sols a l'abast de mens 
preclares. A hores d'ara, encara no he aclarit quines eren 
les orquestres de la berbena de Sant Bartomeu. El Tumbet 
sí que ho sé, que tocaren, perquè els conec_ Ara els altres ... 

- Bé, això és una petita errada sense importància. 
- Petita!? 
- Aquests noms havien de sortir tots en el resum de 

les primeres pàgines, però, ja dic, hi va haver una errada i 
prou. 

-Bé, bé, com diguis, però t'assegur que la gent anava 
ben despistada. "L'home i la dona de ferro", molts es creien 
que era cosa de circ, més o manco com aquell "Sanson" de 
Sant Llorenç, de quan nosaltres érem al· lots. 

-Alguna cosa més què dir, del programa? 
-Sí. 
-Amolla-la, idò . 
- Molta gent troba, i jo també, que era d'im to 

d'autocomplaença que fregava el narcisisme. 
- Això no sé què vol dir, jo. 
- Que sembla qué el varen fer per a r~tratar-se i sortir 

a la foto i fregar la foto pel nas de la gent. 
- Trob que bé s'ho mereixen. Fan una feina, i és just 

que la gent sàpiga qui és que la fa. 
- Si la fan per fer mèrits i guanyar punts de cara a 

l'opinió pública, bona part d'aquests mèrits ja s'han perdut. 
- Ja veig que fotrem el jornal parlant del programa. 

Anem al més important; a tu t'agradaren o no, les festes? 
-Molt. 
- Idò això, sant home. Aquí grata-hi. Escolta, Tomeu, 

encara que diguis que tomes vells, et vaig veure remenar 
l'esquelet, a les múltiples berbenes. 

- Quatre. Quatre berbenes hi va haver, i una nit 
nostàlgica, que també és com una berbena. Però les dues 
de Cala Rajada no varen tenir gaire ambient. Sempre passa 
el mateix: a la plaça dels Pins, els balladors són mals 
d'encalentir. 

-En canvi l~s de la plaça des Sitjar, funcionaren com 
un rellotge, amb una gentada i un ambientàs mai vist. 
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encara et diré més, m'ho vaig passar de p .. . 
-De què? 
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-Que m'ho vaig passar molt bé. El grup "Per:didos". de 
Màlaga, em deixaren bocabadat. I quin grup més bo! 

-Tu hi feres una estona, i jo hi vaig fer tota la nit. I et puc 
dir que, a banda dels "Perdidos", n'hi va haver d'altres de molt 

- Un dels aspectes que també ha millorat molt, bons -
enguany, són els focs artificials. Aquesta empresa de -"Sodoma i Gomorra", la va anomenar un diari, a aquesta 
Lloret que ha contractat l'Ajuntament ho fa molt bé. festa . 
Molt. - N'hi ha que per vendre diaris dirien qualsevol cosa. O 

' -Com et va anar, la paella, Tomeu? només veuen el que els convé. El Roc-Xop és una festa 
-Mira,Roc,jolapaellalafaigperdinar,almeu imprescindible de les nostres festes. 

gust. Tanmateix, els premis sempre se'ls enduen els - N'hi ha d'altres que es queixen que amb aquesta festa es 
mateixos. fa malbé la platja. 

-Què vol dir, els mateixos? A mi em sembla -Estira, barret! La platja la fan malbé milers i milers de 
que, precisament, mai no han guanyat els mateixos. turistes cada dia. Ara només faltaria que entengués la culpa una 

- Et dic que abans de posar llenya al foc, ja nit de festa per a la gent del poble. Et dic que en sentiren a dir de 
saben a qui han de donar el premi. pardalades! 

- Això ho dius perquè no has guanyat mai. -- Allà on no et vaig veure, Roc, va esser en el cienma a la 
-Ni falta que no em fa . fresca. 
- Envegeta. - Em va fer peresa, sortir. Em vaig estimar més esperar els 
-En vegeta, tu, que tampoc no has guanyat mai. focs , assegudet a la fresca, en el terrat de ca meva. 
- Una vegada vaig fer segon. - Idò t'he de dir que va ser un èxit. 
-Dels segons no en parla, la història. A més, -Potser la novetat... 

què has d'anar a dir. Cada any, pel sopar a la fresca, - Potser, però va funcionar molt bé. 
n'he de fer demés perquè no t'en veus fart de menjar - En allò que sí que et don la raó que et vas fent vell és en 
del meu. el Correfocs. Ja te'l mires de lluny. 

~;;:::-::---------------., -De lluny? Ben aterta! No et diré qne m'hi fiqui davall, però 

- Com si tu t'haguessis empeçolat una platatada de 
tumbet del meu. 

- Una espipellada, i prou. 
-Vaja unes espipellades que fas tu. Ja esperaràs 

que et convidi a dinar! Però, vaja, deixem-ho córrer, 
que encara ens barallaríem. Tu, Temeu, tan vell com 
dius que has tomat, no degueres anar al Roc-Xop, 
enguany. 

- Idò et fots! Sí que hi vaig anar, una estona. I 

tampoc no en fuig. 
- Idò jo hi tom com a boig. He d'estar en el bessó del trull, 

on hi ha més foc i més trons . Amb tot, he de reconèixer que aquest 
espectacle, que és fantàstic, es troba en un moment crític, degut 
a la gentada que hi compareix ~e pertot arreu . No n'hi cap més. 
I canviant de tema, la nit mus1cal dd Castell, molt bé. 

- Una mica massa llarga, una mica a deshora, un mal dia ... 
- Arribaré a veure que sí que tomes velL Com més va més 

malsofrit tomes. No veus que no hi ha més dies, ni més hores? 
-Jo vaig esperar en Suso Rexach, que per cert va estar 

fantàstic, però els qui havíem de matinar per anar a fer feina, ens 
quedàrem amb les ganes de veure els altres grups. Jo volia 
escoltar la "xirigota" de Càdis, i em vaig quedar amb les ganes . 

-No pot ser tot, en aquest món. 
-No, no pot ser tot 
-Les donam per aprovades, les festes . 
- Crec que sí. Un notable i tot, els podem donar. 
- O un exceHent. 
-No facis tanta via. He dit un notable, i prou. 
- I ara, ague~U 
-No els doni-s un excellect que s'ho creuran i l'any que ve, 

a més de sortir a la foto, se'n faran cançons, ells mateixos. 
- I si en saben ... 



cartes I 

ComunicaT 
d• Amics de Tilloli 

A sa Torre de Canyamel, que ha organitzat i · 
patrocinat aquest concert. 

A totes les institucions, entitats i persones.que 
han col·laborat: el poble i Ajuntament de Capdepera i 
les seves Joventuts Musicals, els pobles i ajuntaments 
d'Artà i Son Servera i la banca March. 
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L'Associació d'amics de Ttlloli (Índia), que 
promou la construcció d'una escola-internat per a 
500 nines del poble de Tilloli, amb un cost de 
construcció de 41.600.000 ptes i de 24.000 pte s per 
nina i any escolar, vol informar dels resultats obtinguts 
al concert benèfic de l' 1 d'agost a Sa Torre de 
Canyamel. Sa Torre s'omplí amb les 273 entrades 
posades a la venda per 2. 000 ptes amb un import total 
.de 546.000 pessetes. 

També a tots els mitjans de comunicació, 
especialment a les revistes Bellpuig i Cap Vermell i a la 
televisió serverina, per la difusió de nostre projecte. 
A les següents persones: Pere Estelrich, Fèlix Comes 
(Xicarandana) iFederico Soberats. 

A tots els qui assistiren al concert i els qui 
participaren en la fila O. 

També es varen fer entrades de Fila O, per 
totes les persones que no podien assistir i volgueren 
col·laborar. Fins el dia d'avui s'han venudes 991 
entrades per un import de 1. 982.000 ptes. Pels dos 
conceptes s'hanrecollit 2.528.000 ptes. 

Per acabar, volem dir que estareu puntualment 
informats i que aquest escrit és un petit i ràpid avanç del 
que tots hem aconseguit fins el dia d'avui. 

Pròximament estirà operativa la nostra pàgina 
web. Esperam que sigui un mitjà d'informació, intercanvi 
i debat de les nostres inquietuds i activitats 
Estimats amics i amigues: gràcies a tots la Índia es va 
aproximant. Agraïm de tot cor a Perica Massanet, jesuïta 

que treballa des de fa 34 anys a la Índia; als nostres 
anúcs indis i també a les monges de l'Assumpció que 
gestionen tot aquest projecte. A tots ells; per obrir-nos 
els ulls. 

Associació d'amics de 1illoli (Índia) 
E-mail: amicsdetilloli a te"a. es 

·······~····································· 

Les dessaladores d'aigua s'han convertit en una mena de "pedra filosofal" per 
a soHucionar el problema de la sequera a les Illes. Això de transformar l'aigua de la mar 
en aigua dolça semblava més propi delafuntasia que de la realitat, però la ciència avança 
que no és de dir i ara aquest canvi és realitzable i viable. Altra cosa molt diferent és que 
sigui convenient. 

La tècnica no fa miracles. I si és ben cert que obtenir aigua potable a partir d'aigua 
de la mar és factible -la dessaladora de la badia de Palma, ens ho recorda- no deixa de 
ser menys cert que no hofa per les bones: suposa uti brutal consum d'energia -és GESA 
capaç de garantitzar l'actual nivell de subministrament? - i a més és una opció 
econòmicament molt cara: s'ha de pagar la nova i~taHació i, després, el procés de 
dessalinització surt a preu de canari joye. . 

Però com que aquesta és l'opció més immediata (?) i no semblam disposats a 
frenar el consum .... hi ha d'alternatives? 

Algú se'n recorda d'allò de l'estalvi, d'arranjar les canonades, de millorar els 
sistemes de reguiu, de tomar a emprar sistemes de captació d'agua tradicionals, de 
reutilitzar les aigües depurades, etc ... accions i mesures menys l.!uentesperò, possiblement, 
més efectives a llarg termini? Almanco serien més r<;spe~tuoses amb el medi, prou 
agredit a les nostres contrades 

ai tottteuet! •• 



coHaboració 

TUl TUl 
Segons el Diari o de Mallorca, del dissabte 29 de juliol, el 

senyor Ralf Corsten, president del tour-operator TUl, que mou 13 
milions de turistes i és propietari de 215 establiments hoteleres, amb 
96.752 llits, manifestà estar, respecte als renous de s'Arenal, 
"claramente en contra de la prolongación del horario, porque la 
calidad de la zona saldní peijudicada". A més, relacionà l'alt volum 
de la música als bars amb la dificultat de mantenir-se com a destí 
turístic de qualitat. 

A Cala Rajada, el tour-operator que dirigeix el senyor 
Corsten promociona un local destinat, qui ho diria! al tipus de · 
turisme que més renou fa, que exigeix el volum de la música més 
alt, més embruta els carrers i menys capacitat adquisitiva té. 

O el senyor Corsten no sap què es cou a casa seva, fet que 
ens sembla molt malament, o bé hi ha un intent deliberat per part de 
TUl de convertir Cala Rajada en s'Arenal-Ballermann 6 del segle 
XXI, cosa que ens sembla encara pitjor. 

Potser ha arribat l'hora d'encetar un debat sobre el turísme 
que volem i el que podem fer per aconseguir-lo. De moment ens 
conformam amb el que ens envien i Cala Rajada de cada any està 
més degradada. 

Si ens hem d'especialitzar en aquest turisme de litrona que 
promociona TUl, és necessari que l'Ajuntament dediqui tants de 
doblers a la millora de la zona. No convendria més dedicar~los a 
augmentar la dotació policial? Té sentit tma normativa antirenous, 
quan precisament el que els atreu són els decibelis? O ens 
convendria més convertir el poble en una tómbola permanent, per 

r 
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a tenir contents els visitants? Hem de netejar els 
carrers, treball de Sísif, o els deixam bruts? Milloram 
la capacitació professional dels treballadors de 
turisme, o ho deixam córrer? Renovam i modernitzam 
els establiments turístics, o reforçam el mobiliari 
amb planxes d'acer? 

I a tot això, què diuen els hotelers? Com ho 
veuen els polítics? 

Ll.R. 

CELESTÍ CELESTÍ sabent que per internet en fan la publicitat gratis. 

Al Diari o de Mallorca, del diumenge 20 d'ag~st, 

aparegué una entrevista amb don Celestí Alomar, 
Conseller de Turisme, en què parlava d'impulsar la 
creació de marques, que vendrien a ser un tipus de 
producte que va a un segment determinat. 

Doncs bé, a Cala Rajada ens hem avançat a la 
idea del senyor Celestí i, des de fa uns quatre anys, 
n'estam creant una, de marca. Un tipus de producte: 
beguda barata/permissivitat al carrer. Un segment de 
mercat: els adolescents alemanys amb escàs poder 
adquisitiu, que van a un poble on poden anar de marxa 
tots els vespres que duren les vacances i emborratxar
se per pocs doblers. Hi trobam a faltar el sexe, però 
pensam que no ha de costar gaire crear una atractiva i 
variada gamma de lúdiques ofertes sexuals; a més, 

N'hi ha que d'això en diuen, més que fer país, fer 
païssa. En qualsevol cas, hem creat una marca segons 
la qual pots arribar a un país i fer cos que vols cos que 
desitges, i que, a més, et riguin les gràcies. Això és un 
distintiu de marca com n'hi deu haver pocs en le món. 

Aposta el senyor Conseller, molt clarament, per la 
qualitat: i les condicions de mercat ens assenyalen 
que l'única política ha de ser la qualitat. I si l'encerta 
el senyor Celestí, què serà de Cala Rajada? Anam per 
bon camí? Ho sap, el senyor Celestí, que hem creat una 
marca? Quina opinió li mereix el tipus de marca que hem 
creat? És exemplar i n'haurien de prendre mostra les 
demés zones turístiques de l'illa? Serveix com a model, 
o és una volta de rosa més en el procés de balearització? 

I els empresaris turístics locals,què en diuen de la 
marca que hem creat? I els polítics, no. hi tenen res a dir? 

De moment, muts i fora de la gàbia. 



col·laboració 

La cabra tira al monte, diu un conegut refrany 
castellà. I jo, cabra muntanyera, jo que pretenc, des 
d'aquesta secció, parlar una mica de tot, també em reconec 
una certa tendència a tirar al monte, al monte lingüístic, 
per esser més exactes. No ho puc evitar. La realitat, el dia 
a dia, la situació qu~ estam patiilt. m'impulsen constantment 
a tornar-hi, amb aquella, mateixa inclinació dels braus cap 
a la puerta de chiqueros. Bé, no sé si entre cabres i bous 
hi estic posant massa banyes, a l'article, i si, una vegada 
més, com em sol passar quasi sempre amb les qüestions 
relacionades amb la llengua dels mallorquins, amb la meva 
llengua, acabaré fotut i banyu~. 

Anem a veure. 
He d'admetre que hi ha temporades en què, bé 

perquè estic en bàbia, cosa que em passa sovint, bé perquè 
la situació lingüística fa l'efecte de no anar tan de capoll ho 
duc amb una mica més de conhort. A vegades em poden 
passar dies sencers sense sentir, pels racons dbscurs de la 
meva consciència de ciutadà d'un petit país embUllat, la 
punyida dolorosa del greuge, del menyspreu, de l'atac 
frontal. Fins i tot hi ha dies en què una petita recompensa 
en forma d'un senzill i gratificant "bon dia" de qui sempre 
t'havia dit "buenos días", és suij.cient perquè el món i la bolla 
semblin traçar una òrbita més serena i acollidora. En altres 
moments, en canvi, arribes a la convicció qtie tot és a punt 
de fer un tro que les forces colonitzadores s'han posat totes 
d'acord i que l'escomesa fa ferum de dia-D, d'atac final. 
Ara mateix, és un d'aquests moments en què m'envaeix la 
sensació que ens trobam en aquesta situació gairebé 
desesperada i que hem entrat en la fase definitiva 
d'anorreament cultural i lingüístic. I és que quan el món 
polític i l'econòmic es donen la mà, no cal ni que legisli: es 
pot enviar a porgar fmn tot un poble i les seves senyes 
d'itentitat quasi sense que aquest poble se'n temi. 
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Vegem algunes de les escomeses que aquest estiu 
em tenen postrat. 

* SYP, la inefable cadena de supermercats, va 
signar, segons tenc entès, un conveni amb la Consel1eria de 
Cultura, adreçat a la normalització lingüística dels seus 
establiments. Tots coneixem el rosari de queixes, a través 
dels mitjans de comunicació, sobre la tnaBCa de seusit>ifttat 
d'aquesta cadena en aquest aspecte. Daacs lPé, q_JIQlt tots 
crèiem que el rumb lingüístic de SYP era a )Jtillt de 
redreçar-se, per mor del conveni esmentat, la ¡KÍI.Bera gran 
actuació de la cadena a Capdepera amb lllOtÏü de l'obertura 
del nou establiment de l'autovia Joan Carles I ens demostra 
que ens trobam on érem. Ni una passa. Tota la promoció 
que s'ha fet del nou centre, entre els futurs clients, ha estat 
únicament i exclusivament en castellà. Però això és el que 
es pot esperar d'una empresa que, enmig dels programes 
que TVE emet en la nostra llengua, sistemàticament, 
ofereix la seva propaganda en castellà. Com IKEA, més o 
manco. 

* A Mallorca, abans, teníem una Germandat de 
Donats de Sang. Ara només tenim una Hermandad de 
Donantes de Sangre. Abans, la Germandat, ens convocava 
a la solidaritat en la nostra llengua, també. A la darrera 
visita a Cala Rajada se'ns demanava, únicament í 
exclusivament, "¿Tanto te cuesta ser solidario?" I jo, 
com a vell donant i antic col·laborador d'aquesta causa, els 
torn la pregunta: tant us costa ser solidaris amb la gent 
d'aquest pafs i amb la seva llengua? Molt seguim donant 
sang, però no gràcies a la Hermandad sinó a pesar de la 
Hermandad. 



coHaboració 

* GESA, una antiga empr~sa mallorquina, també ha 
donat un gir definitiu en les seves relacions amb els 
consumidor-s. El senyor Reus, de llinatge originari d'una 
ciutat del Baig Camp de Tarragona, que s'escampà per 
Mallorca amb motiu de la conquesta catalana, ha decidit 
que per a demanar-nos disculpes pel negre començament 
d'estiu que ens va fer passar als mallorquins, li bastava fer
ho, únicament i exclusivament, en castellà. No prediquen, 
aquesta gent, les virtuts i els avantatges del bilingüisme? 
Algunes empreses estatals segueixen oblidant que el català 
és llengua oficial a Mallorca, orientant els seus esforços a 
fer costat al procés de colonització castellana. 

* Enmig d'un agost vitenc, un grupuscle com ASI, 
encapçalat pel cínic Joaquín Rabasco -a qui els llucmajorers 
pateixen en carn pròpia-, finançat no se sap per qui, està 
empastifunt les carreteres de l'illa amb tanques publicitàries 
que ja han merescut l'atenció dels mitjans de comunicació. 
En aquestes tanques es promet que, a partir del 2003, 
podras estudiar en tu propi a lengua. Missatge no gens 
subliminal, presentat únicament i exclusivament en castellà, 
adreçat a la població castellanoparlant. Els ve a dir, als 
castellanoparlants, que si ell comandava, en lloc de fomen
tar la integració lluitaria per la segregació, que en lloc 
d'ajudar els nouvinguts a conèixer i estimar la realitat 
d'aquí, els n'allunyaria, que en lloc d'unir-nos ens separaria 
en dues realitats enfrontades de bons i dolents: d'un costat 
els qui podrien estudiar únicament en la llengua de n'Aznar, 
i de l'altre els renegats del gueto catalanoparlant. 

*Finalment, el Director General de Política Lingüís
tica, Joan Melià, ens fa saber que el català és en situació 
molt greu a Ciutat i que si no s'emprèn una actuació molt 
seriosa, lanostrallenguaés en perill de desaparició imminent 
a la capital. A aquesta veu d'alarma, tot d'una, s'hi han 
afegit les dels baties de les prin,!::ipals ciutats de l'arixipèlag, 
Manacor, Inca, Eivissa, per a reclamar que el pla 
d'actuacions que s'emprengui els arribi també a ells, donat 
que l'estat en què es troba el català en aquests llocs no és 
gaire millor. Maria Antònia Vadell, Vicepresidenta del 
CIM, ha afegit que la situació és compartida per tota la 
franja litoral. 

Per això dic. 
Així van les coses, per aquest país, i és pel que aquí 

s'ha exposat i per molt més que visc en un estat 
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desassossegat, que intent superar per mitjà d'algunes 
lectures (1). D'una d'elles, que ara mateix tenc entre mans, 
us en faig part, si empermeteu (traducció lliure del 
sotasignant): 

''L'extinció a gran escala de les llengües recorda 
una altra extinció a gran escala, encara que menys 
severa, d'espècies animals i vegetals. Les causes d'una 
i d'altra s 'ensolapen. Les llengües poden desaparèixer 
per la destrucció dels hàbitats dels seus parlants, o 
també per genocidi, per una assimilació forçosa i una 
educació assimiladora, per immersió demogràfica i 
pel bombardeig que s'exerceix des dels mitjans 
audiovisuals de comunicació, allò que Krauss ha 
vingut a anomenar "el gas nerviós de la cultura". 
L'extinció d'una llengua es pot prevenir no sols suprimint 
les causes socials i polítiques més repressives de 
l'aniquilació cultural, sinó també elaborant materials 
pedagògics i fomentant la literatura i la televisió en 
llengües indígenes ( . .) En alguns casos, com ha 
ocorregut en aquest segle amb l'hebreu, l'ús de la 
llengua en contextos religiosos i la seva conservació 
en documents escrits pot servir per a reviure-la, sempre 
que existeixi prou voluntat ( . .) 

Per què ens hem de preocupar per les llengües 
en perill d'extinció? Des de la perspectiva de la lin
güística i de les ciències de la ment i el cervell de les 
quals aquesta disciplina en fa part, la diversitat lin
güistica constitueix una mostra de l'abast i els limits de 
l'instint del llenguatge. Pensi el lector la imatge tun 
distorsionada que fendríem del llenguatge si sols 
estudiàssim les llengües més extenses, com l'espanyol 
i l'anglès. Per a l'antropologia i la biologia 
evolucionista humana, les llengües duen impresa la 
història i la geografia de la nostra espècie. Per això, 
l'extinció d'una llengua qualsevol és equiparable a 
l'incendi d'una biblioteca cafida de documents històrics 
o a l'extinció de l'última espècie d'un llinatge. Amb tot, 
les raons no solament són científiques. com diu Krauss, 
"qualsevol llengua constitueix una fita suprema del 
geni col·lectiu que caracteritza la nostra espècie, i és 
un misteri del qual no se'n poden separar la poesia, la 
literatura i la música d'una cultura" (..) Comha 
assenyalat el lingüista Ken Hale, "la pèrdua d'una 
llengua forma part d'una pèrdua més general que 
afligeix la humanitat: la pèrdua de la diversitat de les 
coses". 

Aquí i ara hi ha una llengua en perill d'extinció: el 
català de Mallorca; i una altra llengua que fa la tasca de 
substitució: el castellà. Ni més ni pus. 

(1) Steven Pinker, EL INSTINTO .DEL LENGUA.fE, Alianza Editorial, 
Madrid 1999 
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LA VIA DE 
CIRCUMVAL·LACIÓ 

EL VALOR DE LA TERRA 

Tres anys després d'haver complit el tràmit de 
l'exposició pública s'han iniciat les obres del segon 
tram de la via de circumval·lació a la població de 
Capdepera. En aquest temps el creixement urbanís
tic de cala Rajada, particularment, i de cadascun dels 
nuclis urbans ha estat espectacular; en conseqüèn
cia la necessitat de descongestionar el trànsit que 
travessa el casc urbà era cada cop més urgent i 
necessari. El primer tram de la via es va inaugurar en 

. el mes de març de 1993. 
L'obertura d'aquesta via de nou i ample traçat, 

uns vint metres d'amplària, transcorre per una zona 
molt parcel.lada; en un recorregut de poc més de dos 
quilòmetres afecta a seixanta-set propietats, és a dir, 
per terme mitjà cada trenta metres es canvia de pro
pietat. 

La zona ocupada havia estat intensament treba
llada pels nostres avantpassats, humanitzada amb 
marjadetes, parets, pous, sínies, canalitzacions, aube
llons, síquies i altres obres de l'enginyeria popular. 

El subsòl és argilós, materials del Keuper, els 
més antics, geològicament parlant, del municipi. En 
alguns indrets apareixen capes de marès del 
Quaternari. Aquest material argilós conserva la humi
tat durant molt de temps perquè és de gra fi i l'aigua 
de pluja és retinguda, aquest és el motiu pel qual 
moltes parcel.les es dedicassin a hort. Eren uns boci
nets de terra molt apreciats pels propietaris. 

En aquest indret la distribució de l'espai en petites 
propietats, bàsicament quartons, és molt antiga; segu
rament procedeix de l'Edat Mitjana. Les terres que el rei 
Jaume li va prometre als pobladors de Capdepera esta
ven situades a prop de Ja població i comprendria la zona 
situada entre el carrer Roses i la nova via de circum
val·lació. La nostra família encara conserva en aquest 
indret un bocinet de terra que els avantpassats anome
naven sa Sort, és a dir, el nom genèric que tenien les 
reduïdes parcel.les quan la colonització catalana. 

Resulta discriminatòria i injusta la gran diferèn
cia de preu que hi ha entre el que paga 
l'Administració per ocupar unes terres qualificades 
de rústiques i el seu valor en el mercat immobiliari. 
Això fa que els propietaris vegin l'expropiació quasi 
com un robo; a més, una carretera tan ample talla 
moltes parcel.les deixant tot un seguit de bocinets de 
terra inaprofitables i sense valor econòmic. 

Una altra qüestió injustament tractada per 
l'Administració és el tema del sòl, és a dir, aquesta 
capa de terra fèrtil que sustenta la vida vegetal i, per 
tant, la vida animal i humana. 

En teoria els sòls agrícoles resten fora dels pro
cessos d'urbanització perquè són la base de l'agri
cultura i peça clau de la cadena alimentària. El sòl 
fèrtil és un element fonamental del patrimoni natural, 
com ho és l'aigua i les plantes. Per altra part és un bé 
escàs que per a la seva formació necessita d'un pro
cés llarguíssim i al mateix tamps es pot destruir amb 
molta facilitat. 

El descontrolat desenvolupament urbanístic de 
la ruralia i de la costa ha provocat una gran destruc
ció de sòl. Això ha estat denunciat per científics com 
el serverí Miquel Morey, ecòleg de I'U.I.B, i polítics de 
tots els colors. Per aturar i regular aquesta pèrdúa de 
sòl es demanava la confecció d'una cartografia eda
fològica que ens permetés conèixer la distribució i 
caracterfstiques del nostre sòl, així com una normati
va per a regular el seu ús a tots els nivells. 

Mentres tant han passat els anys i aquest pro
jecte no s'ha engegat; tan sols uns estudis edafolò
gics allà on l'agricultura és més productiva. Sense 
aquesta base, la Direcció General de Carreteres 
actua sense valorar, ni cuidar d'aquest patrimoni 
natural. Les normes que segueix dita Direcció 
General són les següents: 

En les obres de condicionament de carreteres 
existents o de noves carreteres s'extreu un determí-

~~. ~, .. ~.;j. 

e. _~~ 
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Plànol de la via de circumval·lació entre els Quatre cantons i na Gambusina, on s'observa la intensa parcel·lació de la zona. 

nat volum de terra vegetal que no resulta apta com a 
base de la plataforma de la carretera. 

La terra vegetal extreta té una utilitat per a la 
pròpia obra en illetes, rotondes, mitjanes, etc. per a 
les plantacions que es puguin realitzar. 

Als terraplens s'exigeix cobrir-los amb una capa 
vegetal de vint centímetres de gruix, com a mínim. 

El volum de terra que sobra és tradicionalment 
facilitada als propietaris de les parcel.les o finques 
expropiades. 

Altres vegades es deposita al costat de la carre
tera i el Departament de Carreteres la utilitza en les 
obres de jardineria. 

Si observam l'ús que se'n fa d'aquesta normati
va veurem com, descomptant el primer paràgraf, s'in
compleix quasi en la seva totalitat. La carretera de 
Son Servera, dins el tram de Capdepera, únicament 
compta amb una rotonda on la terra que s'hi diposità 
és de la pitjor qualitat; no hi ha illetes, ni mitjanes, ni 
jardineria i els terraplens no tenen la capa de terra 
vegetal que pertoca. On és la terra?. 

Segons un altre document " tota la terra vegetal 
que s'extregui serà propietat de l'Administració i el 
director de les obres decidirà el seu destí. Si una 
vegada finalitzades les obres hi ha un excedent de 
terra vegetal el contractista procedirà a retirar-la i 

dipositar-la a un lloc situat a menys de 1 O km." 
Queda clar que la terra únicament podrà ser 

retirada una vegada acabada l'obra i tothom sap que 
així com s'extreu és transportada a un altre indret 
perquè no sigui controlable el destí que se li dóna; c.al 
afegir que dita apropiació no es realitzaria si el direc
tor de les obres no fes els ulls grossos; de moment 
calla i ho consent. Alguns propietaris procediren a 
retirar la capa de terra vegetal abans que hi entràs el 
contractiste de l'obra; per aturar aquesta iniciativa els 
obrers escamparen la notícia que l'empresa havia 
denunciat els fets davant el jutjat de Manacor. 
Sembla de caixó que una empresa que se'n du la 
terra, incomplint la normativa, després està deslegiti
mada per acusar als altres de fer el mateix incompli
ment. Com poden apoderar-se d'uns bens que són 
de l'Administració Pública?. 

Algú pot pensar que és una qüestió insignifi
cant. Per fer la carretera s'expropiaren 57.452 me
tres quadrats, si consideram que s'ha extret una 
capa de terra d'uns 30 centímetres de gruixa, resul
ta que són 17.235 metres cúbics de terra els que 
s'han movilitzat; aquest volum de sòl valorat a preu 
de mercat, per exemple a 2.000 pts/ m3, costa 34'5 
milions. Els guanys serien considerables. Amb la 
venda de la terra alguns propietaris rebrien quasi 
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Plànol de la via de circumval·lació a la zona de can Ronsero, on el redreçament de la carretera passa just al costat del talaiot del 
Molin ot. 

tants de doblers com per l'expropiació del terreny. 
Una solució al conflicte podria ser que, a l'hora 

d'actuar dins la zona nística, l'Administració deixàs 
de contemplar la terra com un material més que uti
litza segons la seva conveniència i necessitat i 
passàs a considerar-la part del patrimoni natural que 
s'ha de preservar. En el moment de l'expropiació, el 
sòl es deslligaria de l'espai i es valoraria com un bé 
afegit a les finques. Aquesta és una manera de pro
cedir que a la pagesia sempre s'ha tengut en comp
te; així, per exemple, a l'hora de repartir una finca 
entre els fills, aquell que tenia la millor terra li corres
ponia el tros més petit. 

A més del patrimoni natural cal esmentar el cul
tural, concretament l'arquitectònic. Ben a prop del 
revolt de can Ronsera hi ha el talaiot del Molinat, un 
monument que gaudeix d'una àrea de protecció al 
seu voltant dins la qual no s'hi pot construir. En 
aquest indret el redreçament de la via de 
circumval-lació entre de ple dins l'espai protegit; la 
contradicció és flagrant. Desconec si s'han fet cates 
per assegurar-se que en el subsòl no hi ha restes 
d'interès. 

Al costat del pou del Camí es ferà una rotonda; 
és una zona baixa i argilosa on s'hi embassa l'aigua 

superficial i subterrànea, per això les dues sínies que 
hi ha dins el baix de Na Gambusina encara mante
nen el nivell de l'aigua a uns tres melres de fondària. 
Era una zona de captació d'aigua naixent que abas
tia el safareig de Na Gambusina; també hi ha una 
síquia que realitza el drenatge. 

Capdepera encara no disposa d'una xarxa de 
recollida d'aigües pluvials, per la qual cosa, quan 
arriben les pluges de la tardor, el carrer Ciutat es con
verteix en una torrentera. La via de circumval-lació 
atravesa la zona de Na Gambusina i si no es con
serva la xarxa de drenatge pot haver-hi problemes. 

La reducció de costos que persegueix Obres 
Públiques no hauria de repercutir damunt el valor de 
la terra, ni dels acabats: voreres, parets de conten
ció, canalitzacions, tancament de finques, etc. 

Actualment hi ha una gran demanda de terra 
per acondicionar els jardins de xalets i aprtaments, 
principalment; això ha provocat que la terra recu
peràs el seu valor i la conscienciació dels ciutadans. 
Ara falta que l'Administració ho entengui i es recicli 
una mica. 

Josep Terrassa 

'{ . ,. 
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Cultura 

De cada dia són més nombros.es les veus que recla
men un altre tipus de relació entre el món "civilitzat" 

i el tercer món. La institució de les Nacions Unides està 
permanentment en crisi per les queixes dels dèbils; les 
protet:~les contra la globalització de l'economia de cada 
vegada són més fortes, agombol~nt a més gent I arri-
bant a més indrets. · 

La lluita per a millorar les ·cohdicions del tercer 
món es pot desenvolupar des de nombroses institu
cions i de moltíssimes maneres. Una d'aquestes institu
cions és l'Associació d'amics de Tilloli (lndia). 

La seva història començà quan els anys 80 el 
"Mandal", una institució fundada pels jesuïtes que tre
balla a la lndia, va fer un estudi sobre l'analfabetisme a 
la zona de les tribus "Adivasi". El resultat fou que el 90% 
dels homes i el 99% de les dones eren analfabetes; 
quan en el conjunt de la lndia el percentatge és d'un 
57%. Llavors iniciaren la lluita contra l'analfabetisme. 

En els anys 90 se va fer una valoració de la feina 
feta entre les dues tribus majoritàries; se comprovà que 
els "Korana", dedicats a l'agricultura, havien millorat, 
mentres els "Mahadeo Kolis" encara no comptaven amb 
cap dona que hagués fet el batxillerat. 

Aleshores el "Mandal" va intensificar la tasca i 
decidí promoure una escola-internat en un poble que no 
tengués escola i que es_ comprometés a cedir uns 
terrenys on edificar-hi. ~quest poble va ser Tilloli i al 
capdavant de la gestió i desenvolupament del projecte 
hi posaren les monges de l'Assumpció. ·Des de 1996 
l'escola-internat és una realitat. 

El jesuïta mallorquí, Perica Massanet, du 34 anys 
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a dita zona i és el que canalitza l'ajuda que s'envis des 
de Mallorca. 

El projecte de construcció de l'escola-internat 
consta de 1 O aules, amb capacitat per a 50 alunmes 
cada una. La construcció es realitza en fases, pensant 
acabar-ho l'any 2.003; el cost total puja a 41 ,600.000 
pts. Fins ara s'ha finançat el 30% del projecte. 

A l'actualitat assisteixen a l'escola 200 nines, cada 
any afegeixen una aula. El cost anual per nina és de 
24.000 pts. 

A l'internat tot és molr senzill. Cada interna, per 
exemple, en comptes d'armari únicament disposa d'una 
bossa on hi guarda una muda interior i els objectes per
sonals més indispensables; no cal oferir comoditats, es 
viu amb la mateixa senzillesa que a casa seva perquè 
no volen que les internes rompin amb les respectives 
famílies. 

El passat 1 d'agost l'Associació d'amics de Tilloli 
va organitzar un concert a la Torre de Canyamel amb la 
finalitat de recaptar doblers per a finançar el projecte. 
Els organitzadors estan prou contents per les ajudes 
rebudes i per la quantitat recaptada: 2,700.000 pts. Per 
tot això, agraeixen la col.laboració de l'Ajuntament de 
Capdepera, de les Joventuts musicals, de la Banca 
March, dels qui assistiren al concert o compraren entra
des de la filaO. Per a més informació cridau a Maria (tel. 
971 721762) o Miquel (tel. 971 771532), la compta 
bancària de l'associació: Banca March, oficina principal 
NQ eta.: 0061/0029/ 11/1518970215. 

Amics de Tilloli 

.ji .;: :t: 
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Mallo-rca al li-mit. És bo-ra ò'atu-ra-r 
El GOB comença UMnova campan~ a favor Ò'UM moratòria urban1stica i tur1stica 

Mallorca ha tocat sòtil, ha arribat al límit de la seva 
sostenibilitat. El que aquests mesos està passant amb 
l'energia, amb l'aigua, amb les carreteres, amb les 
depuradores ... no és casualitat. Tot això no és més que la 
conseqüència lògica d'un creixement absolutament 
exagerat de la construcció, de l'oferta residencial i turísti
ca, que està afectant al propi producte turístic, a la 
conservació dels recursos naturals, a la saturació de les 
infrastructures i en definitiva a la qualitat de vida. 

Des de molts de sectors socials ja fa estona que 
s'està reclamant una reducció o si més no una estabilització 
d'aquest creixement. Ara és un moment clau per plantejar 
aquest aspecte: 

Ara, el GOB presenta una nova campanya que 
amb e llema "Mallorca al límit. És hora d'aturar ! " pretén 
aconsegmr: 

• l'estabilització de la capacitat d'allotjament i 
d'edificació tant des del sòl urbà com dins el 
sòl urbanitzable i el sòl rústic 

• 1' estabilització del nombre de turistes que ens 
visiten 

• una gestió raciOnal i sostenible dels recursos 
naturals 

• la no construcció de grans infrastructures de 
transport (autopistes, una nova pista a 
l'aeroport, ports ... ) 

La situació actual 
Aquests darrers anys, la situació actual d'expansió 

immobiliària i residencial ha assolit fites absolutament 
exagerades i que està provocant una evident saturació 
turística, una degradació dels recursos naturals i un col·lapse 
de les infrastructures més importants. 

Alguns fets posen de manifest aquesta situació 
• Els darrers tres anys, el nombre de places 

residencials visades als col·legis <?ficials ha 
estat superior a 40.000 cada any 

• El consum d'aigua augmenta cada any entorn 
al7% 

• El consum energètic s'incrementa anualment 
entre un 8 i un 12 % 

• L'any 1999la producció de residus augmenta 
un 9,4% 

• La saturació de les infrastructures , 

especialment carreteres, platges, aeroport és 
manifesta. 

• La qualitat de vida dels habitants de l'illa se 
n'està ressentint de forma notable. 

Característiques de la campanya 
L'es(ratègia d'aquesta campanya se fonamentarà 

en la difusió de la situació actual i les seves conseqüències 
amb 1 'objectiu de crear consciència de la problemàtica 
ambiental i la seva relació amb l'expansió turística i 
urbanística, així com amb la saturació actual i de la 
necessitat d'estabilitzar el creixement. 

Igualment se pretén obrir un debat dins de la 
societat i alhora pressionar les institucions sobre els 
canvies a introduir, les mesures a adoptar per aturar aquest 
creixement. 

Per" a dur a terme aquesta campanya se realitzaran 
tot tipus d'activitats, de tant caire informatiu i divulgatiu 
com les de caire reivindicatiu i de debat. 

Entre les activitats divulgatives a destacar: 1 'edició 
i ilisLribuciódefulletolis, l 'elaboraciód'wl v[deo, elmuutatge 
d'una exposició, activitats educatives, etc. '.· 

Igualment al llarg dels propers mesos se duran a 
terme activitats, fòrums municipals de debat, presentació 
de mocions, actes públics, manifests, etc. 

La campanya s'acompanyarà de nombroses 
iniciatives i campanyes concretes que faran referència a 
temes com urbanitzacions, aigua, complexos hotelers, 
energia, golf, ports esportius, autopistes, etc ... 



música 

Concert a la Torre de Canyamel 

El passat l d'agost, a les 21:00 hores, tengué lloc a 
la Torre de Canyamel un concert barroc d'indubtable qualit~t. 
Thomas Schmitt, guitarra barroca, iM. Angeles Ferrer, veu, 
oferiren un programa amb oJ:>res de lS.Bach i Francesc 
Guerau, entre d'altres compositors barrocs, que dins aquell 
marc va fer que el públic se sentís transportat, en el temps, 
tres segles enrere. . 

Tenint en compte la quantitat de concerts que hi ha 
hagut al nostre municipi durant els mesos de juliol i agost, 
tots dignes d'elogi -fms i tot d'artistes locals-, pot semblar 
estrany que justament parli d'aqueSt. La veritat és que no 
ho faré des del punt de vista musical-en anteriors ocasions 
he manifestat no voler opinar musicalment dels concerts 
que es fan al municipi per ànsia de no ser prou imparcial i 
objectiva a l'hora de valorar ~spectes musicals d'intèrprets 
(o idees) amb qui tenc, de manera directa o indirecta, algun 
lligam- sinó des del punt de vista humà. Aquest era un 
concert benèfic per a un projecte d'escola per a nines a un 
poble rural de l'Índia, Tilloli, a una zona on 1 'índex 
d'analfabetisme entre dones és d'un 99%. 

La iniciativa va sorgir de la fàrnilia Morell, propietària 
de la Torre i finques de Canyamel, que pensà de fer un 
concert, la recapdació del qual, més altres donatius i 
ingressos per venda d'entrades de fila zero, es destinaria a 
l'esmentat col·legi. El Jesuïta mallorquí Perico Massanet, 
que fa 34 anys que treballa en la promoció del 
desenvolupament d'aquella zona de l'Índia i que era present 
al concert, és 1' encarregat de canalitzar des de Mallorca 
tota aquesta ajuda econòmica per a aquest projecte. 

Només em resta donar l'enhorabona a la família 
Morell, tant per la iniciativa com pel seu resultat, ja que la 
recapdació total ha estat molt més grossa del que s 'havia 
previst i permetrà, com a mínim, donar una bona empenta a 
la construcció del col·legi. 
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En Joan Martorell deixa de ser el 
director de la Banda de Música 

de Capdepera. 

No es tracta d'una decissió dràstica ni per part 
seva ni per part de la Junta Directiva: simplement no pot 
donar abast a totes les activí tats i projectes que té entre 
mans. Ja quan va començar l'any passat, substituint en 
Ximo Esteve -que es va despedir d'avui per demà faltant 
poques setmanes pel concert de Sant Bartomeu-, ho va 
fer d'una manera gairebé provisional, per donar temps a 
la junta a trobar un director definitiu. Hi havia, però, 
l'esperança que es refés i decidís tallar altres compromi
sos i quedar com a director a Capdepera. Això no ha estat 
possible, així que se n'ha hagut d'anar. En el moment que 
escric això encara s'estan fent tramitacions per a un nou 
director, però quan es publiqui és gairebé segur que ja 
haurà començat la direcció de la banda. 

La "Bandeta" continua. 

Una de les iniciatives del C. C. Banda de Música 
ha estat posar en marxa durant aquest passat curs el 
projecte d'una banda infantil/juvenil per motivar l'alumnat 
de 1' escola de música de la banda i perquè el pas a la 
banda "adulta" sigui més gradual. A hores d'ara ja en 
podem fer valoracions i afirmar que el projecte s'ha 
convertit en realitat: els joves músics hi estan molt 
il·lusionats i són un mirall per als alumnes més joves de la 
banda. La seva directora continuarà essent n'Ester 
Martínez, professora de flauta travessera de 1' escola, 
malgrat ara i durant uns dos mesos la substituirà en 
Miquel Bauzà, professor de metall, degut a la baixa per 
maternitat de n'Ester. 



coHaboració 18 

JAZZ AL MOLL. ON? AL MOLL? 
Sense cap mena de dubte, la millor vetllada Vinton, Toni Perkins, volem dir Navarrete, la 

que s'hagi vist mai al moll. Quin moll? On és el cantant .Jaume, el senyor U ris, i el nostre 
moll? Exactament, que és el moll? Desconeixem Manolo, sota la direcció, mai li ho agraïrem 
de què ens parlen. Ens hem de remuntar als prou, d'Andreu Galmés, ens regalaren una 
inoblidables, - qui no els ha oblidat? - Fletaires vetllada magnífica. 
d'Aragó per trobar una qualitat musical Ara que les sessions de JAZZ AL MOLL
consemblant. anau a saber a quin moll! - han assolit una qualitat 

A dalt del cadafal, els botxins del jazz, envejable, potser és arribada l'hora de suprimir
figures estelars de la zona euro, J orge Pardo, les del programa de festes, seguint la inveterada 
seguidor de GraCian, "lo bueno breve, dos veces tradició que res important tengui continuïtat 
bueno"; ensdeixàamblamelalsllavis. Necessitam entre nosaltres. Boicot al moll! 
continuar sentint el seu buf Benavent, no L'anècdota la protagonitzà una senyora del 
confondre amb el de les cuines, s'ho passà d'allò públic, encaparrotada a renovar el vestuari del 
mésbé,iaixòesnota.Quinssonsnotreudelbaix! senyor Sunyer. No hi hagueren, per sort, 
Max Sunyer, amb més entusiasme que en d'intervenir les forces d'ordre públic, ja que, 
anteriors edicions, es prodigà, ergo ens delectà. abans que passàs a majors, la bona dona optà per 

El bateria Xirgu, ~1 de la guitarra grossa, abandonar, amb més seny que un ase, el corral 
senyor Fumero, el baix Legarde, el teclista de butaques. 

FENT L tULL..ASTRf ESBRENCA T 
GRÀCIES A LA DESINTERESSADA 

. COL LABORACIÓ DE 
DONr·A EVA FINA i SEGURA 
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«Paco, un mallorquín!» 

Aquest dissabte vaig telefonar a un restaurant del 
meu poble per reservar taula i vaig demanar per l'amo, en 
Paco, un vell amic: 

-Diga? 
-Hola, voldria xerrar amb en Paco. 
Llavors vaig sentir que la veu femenina que 

m'havia contestat s'allunyava un poc de l'aparell i 
exclamava a tot pulmó: 

-Paco, un mallorquín! 
Poques vegades m'havia sentit tan indígena. Per 

ventura demanaré una subvenció per a protegir-me contra 
l'extinció. A l'estiu, a les zones de costa sembla que els 
anomenin aixi pel que costa veure un mallorquí. Llavors no 
és d'estranyar l'actitud de persones com en Toni, un vell 
amic del poble que té tres supermercats repartits per aquesta 
zona. Fa poc li vaig comentar que aquest estiu havia anat a 
tots tres comerços a comprar i que cada pic havia hagut 
de canviar al castellà perquè els seus dependents ni tan 
sols m'entenien. Li vaig demanar per què podien atendre 
els clients en alemany i no en mallorquí i em va contestar: 

-Jo no entenc de clients mallorquins. 
Jo ~ra, un allr~ pic, l' ~xc~pciú, un indígena de zona 

costanera amb el mal vie,i adquirit dc voler anar per la meva 
terra xerrant en el meu icÍimma. És com aquell dia que a un 
altre restaurant vaig demariar «una botella d'aiga, per fa
vam i per contestació vaig rebre una cara estranya. 

El tercer pic que li vaig repetir la frase a la senyora 
que feia de cambrera, em va contestar: 

-Hablame en castellano! . 
-Si vostè m'ho demana per favor, no tendré cap 

problema en parlar-li en castellà. 

U'5TED AQUÍ 
NO PASARR, 
SERR CAMINO 
PiRI \fADO 

NO COMP~EI'lbO, 
fUf.RRA, CAMINO 
~1\/AOO! 

Havent sentit aquestes paraules, la cambrera se'n 
va anar i em va deixar en companyia de la set. Encara 
que som poquets, sé que no som tot sol en aquesta acti
tud. Fa uns mesos, una professora que duia els seus 
alumnes a les coves d'Artà i que va insistir en demanar al 
guia mallorquí si podia fer la visita en mallorquí va haver 
d'escoltar aquestes paraules: «Saps què hi ha pitjor que 
una puta? Idò una puta sorda>>. A mi, per sort, a les coves 
del Drach em van tractar amb una mica més d'educació, 
encara que també em varen insultar. Quan els vaig 
demanar als guies per què feien les visites en francès, 
castellà, alemany ... i en mallorquí no deien ni una paraula, 
em contestaren: «Perquè noltros no som tan pardals com 
~ls catalans». La veritat, se'm fa molt estrany admetre 
com a normals comportaments com aquests de peninsulars 
sense educació i d'insulars amb aquest menyspreu per la 
seva cultura. Em pareix evident que ens trobam davant 
de fenòmens paranormals. Fins i tot es podria tractar 
d'extraterrestres que viuen entre nosaltres i estan fent un 
experiment amb els indígenes d'aquesta roca posant-nos 
al límit per veure fins on aguantam la pressió. Fins i tot, un 
d'aquests alienígenes ha penjat unes pancartes on promet 
que el 2003 els nostres fills podran estudiar en <<su idio
ma». 

Diuen que Steven Spielberg està preparant una 
nova versió de <<La invasió dels ultracossos» i que la filmarà 
a Mallorca amb persones reals en lloc d'actors. No li 
costarà gens detrobar-los. 

Miquel Piris. Periodista. 

mp~ris@mallorcaweb.net 

~ ---·--------
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cartes 

Festes · 
Una vegada més hem tomat a celebrar les 

festes de Sant Roc i Sant Bartomeu. I una vegada més 
podem tomar' a dir que han anat bé. Perquè tot i que 
probablement hi ha hagut errades i qüestions millorables, 
hem fet festa, i molta. La resposta de la gent de cala 
Rajada i Capdepera a gairebé tots els actes ha estat 
massiva. Totes les edats o condicions han compartit 
espai i temps participant a la festa de les formes més 
diverses, cada un des del seu bon entendre. Ja sigui 
com a espectador o ballant, cantant, cuinant, corrent o 
botant són molts els qui han pres part d'aquesta 
mogi.Ida. També cal destacar la manca d'incidents i el 
bon clima que ha dominat a tots els actes. Per això, vull 
manifestar la meva· satisfacció i el meu agraünent a tot 
el poble perquè hem tomat a demostrar que sabem i 
volem ser protagonistes de les nostres festes i amb un 
elevat grau de civisme. També una vegada més, vull 
agrair la taSca de la Comissió de Festes. Un grup de 
persones que, com cada any, han aportat el seu temps 
i ganes a facilitar la posada en marxa de les moltes 
activitats que configuren 1 'entramat de la festa. Esper 
poder seguir comptant amb vosaltres per anar fent les 
festes de cada vegada un poc millor, recollint la 
col·laboració de tothom que ens vulgui aportar crítiques 
constructives per poder aprendre dels errors i conso
lidar els encerts. També vull aprofitar per recordar a 
tothom que la Comissió de Festes segueix oberta a tots · 
aquells qui en vulguin prendre part i animar-vos a fer
ho. I per acabar, tornar a incidir en el meu agraïment 
a tota la gent de Capdepera i Cala Rajada, vertadera 
protagonista de la festa. • 

A tots, moltes gràcies 

Pep Gallego, regidor de festes 
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E s un amic. És una persona que admir, 
en part per la seva sensibilitat vers el 

medi ambient, en part per mantenir unes idees 
fermes i coherents. I això enmig d'un ambient 
social i laboral prou advers a les seves idees. 

Avui en dia, encara avui en dia, tenir una 
visió proteccionista del medi ambient -ell no 
gosaria a considerar-se ecologista - és anar una 
mica contracorrent. I ell hi va. 

Autodefinir-se ecologista. és, ara, 
políticament correcte, però sempre que quedi en 
simple declaració de principis. Fer polítiques 
ecologistes segueix essent terribleme;'lt pervers. 
La natura ha de seguir sup.editada al creixement 
i benestar econòmic. L'acumulació de béns 
materials encara és priotària. Els guanys 
immediats són els que compten. El balanç de 
pèrdues i guanys, en definitiva, és el que deter-
mina la bonança de la temporada. · 

Ell, l'amic, es qüestiona això: Es qüestiona 
que el sector on treballa tcngui una terrible 
incidència en el medi, que, malgrat el desmesurat 
desenvolupament econòmic, socialment siguem 
nanets, que no hi hagi voluntat de dotar Mallor
ca d'un infraestructura mínima, quevalorem tan 
poc la nostra terra, que estiment tan poc la 
nostra llengua, que el seu sector econòmic camini 
alegrament pel camí de la pròpia degradació. 

El meu atnic és hoteler. El meu amic està 
a favor de l'ecotaxa. 

Rara avis 
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BIBLIOTEQUES DE MALLORCA 
Centre Coordinador 

Biblioteques Públiques de Capdepera i Cala Rajada 
Llistat de novetats que trobareu a la 

biblioteca de Cala KéYada 

La guerra civil a Eivissa i Fonnen'tera. Artur PARRON. Editorial Documenta 
Balear, 2000. 

La preauton9mía balear: 1975-1983. Antoni NADAL. Editorial Documenta 
Balear, 2000. 

· Així xerram a Mallorca. Antoni RIERA JAUME. Editorial Hora Nova, 1998. 

Recull de juguetes artesanals de les illes. Joan SANS. Editorial UIB, 2000. 

Casas Rurales de España: guía. Editorial Asentur-Anaya, 2000 

Aproximació històrica a les Dies Balears. Isabel TIRADQ. Edicions de la 
Magrana, 2000. 

Guía solar: como disponer de energía. Editorial Greenpeace, 1999. 

Consumo sostenible. Bèl FONT i P. COMIN. Editorial !caria, 1999. 

Harry Potter y la piedra filosofal. J.K. Rowling. Editorial Emecé, 1999 

Harry Porter y la cimara secreta. J.K. Rowling. Editorial Emecé, 1999. 

Lola. Ma de la Pau J aner. Editorial Planeta, 1999. 

El manual d~ls inquisidors. Antonio LOBO ANTUNES. Edicions 62, 1999. 

Cap al cel obert. Carme RIERA. Editorial Destino,2000. 

Chulas yfamosas. Terenci MOX. Editorial Planeta, 1999. 

Los Pila res de la Tierra. Kent FOLLET. Editorial Plaza-J anés, 2000 

El último judio. Noah Gordon. Ediciones B, 2000. 

Consell 
de 

Mallorca 



coHaboració 

El Consell de Mallorca 
ens ba remés la seva estadís
tica de recollida selectiva de 
paper i vidre. corresponent al 
municipi de Capdepera. Les , 
dades corresponen als mesos 
de 1 'any 1998, 1999 i 2000, fins 
a Juny. 

Pel que fa al paper 
cal ressenyar que el primer 
trimestres fou molt positiu 
amb increments notables 
(més del doble de l'any 
anterior) però abril maig i 
juny mostren una recollida 
irregular, donant -se el cas 
del mes de juny amb una 
notable baixada dels 
quilograms de paper recollit. 

Pel que fa al vidre, 
en conjunt puja un poc el 
percentatge respecte a l'any 
anterior (un 2,4%, però la 
quantitat recollida es mou a 
un nivells molt baixos. 

És evidents s'han de 
potenciar els punts verds, 
incrementar el seu número i 
millorar el seu ús i la seva 
neteja 
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Recollida selectiva de paper-cartó i 
vidre a Capdepera 
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MANIFESTCONTRALAREFORMADE LA "LLEISOBREDRETSI 
LLffiERTATSDELSESTRANGERSAESPANYAILASEVAINTEGRACIÓSOCIAL" 

Les entitats i organitzacions signats, integrants de 
la "Platafonna per a la convivència", a ran de la refor
ma de l'actual "llei sobre drets i llibertats dels 
estrangers a Espanya i la seva integració social" que ha 
iniciat el Govern de ]'Estat Espanyol, recolzant sobre la 
majoria absoluta de què disposa el PP al Congrés de 
Diputats i al Senat, 

VOLEM MANIFESTAR QUE: 
1. Rebutjam la refom1a. impulsada pel PP. En tant que 

suposa un atemptat intolerabl~ als drets fonamentals 
dels ímrnignints, privilegiant la seva situació admi
nistrativa per damunt de la seva condició humana. 
La major part d'esmenes de la reforma tendeixen a 
distingir entre immigrants residents dels qui estanr 
en situació írregular, negant a aquests últims els 
drets més elementals. La refonna iniciada és una 
wlneració i una befa de la Declaració Universal 
dels Drets Humans, que queden reduïts a una 
simple declaració retòrica sense efectes pràctics. 

2. Especialment intolerables ens semblen els següents 
canvis que introdueix la reforma presentada pel 
Govern 

. Arbitrarietat de 1 'Administració en Ja concessió de 
visats, permisos i altres documents, consagrant la 
indefensió, la precarie~t i la desigualt_at ~els immigrants 
en relació als espanyols i assimilats · 
. Enduriment de les condicions per a obtenir un treball, 
per regularitzar la situació administrativa, per accedir, a 
serveis públics, i per reagrupar la familia. ·. · ·· 
. Negació de la universalitat dels drets polítics, socials i 
ciutadans, que podran ésser administrats 
discrecionalment pels pod~rs públics, a la seva 
conveniència: di-et d'associac!ó, de vaga, de sindicació ... 
. Limitació del dret a vot dels immigrants amb criteris de 
reciprocitat amb els seus països d'origen. 
. Introducció del procediment d'urgència per a l'expulsió 
dels immigrants, i d'altres mesures que endureixen ·la 
seva persecució. D'aquesta rilanera es persegueixen els 
immigrants, no les màfies que trafiquen amb persones . 
. Reducció de les tasques del Fòrum Estatal de la . 
hnmigració a qüestions relacionades amb la integració 
social: no podrà tractar les polítiques de control de 
fronteres, les quotes anuals, etc. 

3. Denunciam 1' incompliment flagrant de la llei per 
part del Govern de l'Estat en 1 'aprovació del 
reglament d'aplicació. La data límit marcada per la 
mateixa llei (disposició fianl sisena), que és de 12 de 
juliol de 2000, ha estat absolutament ignorada. 

4. Denunciam la divulgació massiva de noticies 
negatives sobre la immi8'ració, que criminalitzen 
aquesta realitat social, generen un clima 
d'alarmisme social i fomenten el racisme i 
l'exclusió. Aquest clima fa tot l'efecte de ser una 
maniobra orquestrada per justificar la reforma i 
cercar suport de l'opinió pública. Se'ns presenta els 
inunigrants com un perill real o potencial, i se'ns 
amaga la realitat més pregona: que són persones 
que l'únic que cerquen és la supervivència. 

PER TOT AIXÒ, 
l.Exigim el manteniment de la llei 4/2000, íntegrament, i 
l'aprovació immediata del seu reglament d'aplicació, 
que en cap cas ha se suposar una interpretació restricti
va de la llei orgànica. 

2.- Reclamam un gir radical en Ja. política d'inunigració 
del Govern de l'Eslat, _que deixi definitivament de basar
sé de forma exclusiva en el control dels fluxos 
migratoriS i 1' actuació policial i, d'acord amb el titol i 
amb l'esperit de la llei actualment vigent, dese~volupi 
una política global fonamentada en la integració, la 
igualtat i la facilitació de la regularització de les 
situacions administratives. Aquesta nova política també 
l;laurà d'incloure ambicioses iniciatives de cooperació 
per al desenvolupament amb els països d'origen de la 
immigració, única via eficaç per què els seus ciutadans 
no se sentin obligats a haver de marxar. 
3. Ens comprometem a seguir lluitant per unes lleis, una 
organització social i un model de convivència basat en el · 
respecte als drets de totes les persones que es troben a 
les Illes balears, amb .jndependència del seu lloc d'origen 
i del seu estatut legal. Assumim la interculturalitat i el 
mestissatge com els millors antídots contra la 
intolerància i el racisme, -i instam a totes les 
Administracions públiques de les Illes Balears fer seu 
aquest compromís, adoptant les mesures oportunes 
perquè tots els immigrants que es troben aquí vegin 
atesos els seus dret i les seves necessitats 

Asociación de uruguayos- Associació de juristes·- Associació Marginats-La Sap,iència- CITE-CCOO
Esquerra Unida- Metges del Món PSM-EN de Mallorca USO 
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NORMALITZAR EL NOM 
ARA ÉS FÀCIL. 
CORREGIR ELS 
LLINATGES, TAMBÉ. 

Tenir el nom oficialment en la nostra 
llengua és possible de manera sen
zilla i ràpida. 

Sense esperar i sense paperassa. 
ja no hi ha excuses. 

A petició de l'interessat o del seu 
representant legal, l'encarregat del 
Registre Civil escriurà el nom en 
catal~. 

També es poden regularitzar orto
gràficament els cognoms quan la 
forma inscrita al Registre Civil no 
s'adeqüi a l'ortografia de la nostra 
llengua. 

~~ ~bJ.ltJ . 

~-· .,, . ~~~ -
- .· ' ' . •c.• "' ' . .··, 1 .:: ._, . - - .' .~·· - ,; . -,. , ~·· .• . v]S . , ~liCI> 

~ ._ . .:.· -.•' . -,.. . ':.·.·_- '•""':" .. 

QUÈ NECESSITES PER 
REGISTRAR OFICIALMENT 
EL NOM EN CATALÀ? 

/ ellllbre de familia dels pares i el 
V propi lsi en tens) 

./ el carnet d'identitat 

/ la teva presència i. sl ets menor 
v d'edat, la de la persona o les 

persones•que tei,en la teva 
representació legal 

En cas que estiguis insc1 it en un 
registre diferent d'aquell en que fas la 
diligència, cal un certificat literal de 
naixement. 

Només ho has de sol ·licifàr al Registre 
i emplenar un formulari! 

(LI8i '101 1999, de Sd~ nov~~:11b1í:!, sol )rl! nc1n i 
liin.:Hncs 1 orc.Jr,: d'nql;,_•s t:-.J 

Amb ~ '"''''""""Ó d• -

24 


